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MØTEBOK
FYLKESLANDBRUKSSTYRET  I NORD -TRØNDELAG

MØTEDATO:  11. april 2008  SAKLISTENR.: 6 Vår ref.: 2008/1218

Jordverngruppas rapport Klimaskifte for jordvernet -
Fylkeslandbruksstyrets uttalelse

Saksbehandler: Anne Berit Lein

Trykte vedlegg:
1. Rapportfra jordverngruppa Klimaskifte for jordvernet, med oversendelsesbrev datert

25.01.08
2. Fylkesmannen i Nord-Trøndelag sin uttalelse til jordverngruppas rapport Klimaskifte

for jordvernet, datert 13.03.2008

Utrykte vedlegg:
Ot.prp.nr 32 (2007-2008) Om lov om planlegging og byggesaksbehandling (plan- og
bygningsloven) (plandelen)

SAKSFRAMLEGG:
Landbruks- og matministeren nedsatte våren 2007 en arbeidsgruppe (jordvemgruppa) med
følgende mandat:

gi en status på arbeidet med å nå målsettingen om at årlig omdisponering av de
mest verdifulle jordressursene skal halveres innen 2010
vurdere eksisterende virkemidler for et sterkt jordvern
foreslå nye virkemidler for å styrke jordvernet.

Jordverngruppa overrakte sin rapport til Landbruks- og matministeren den 8. januar 2008.

Landbruks- og matdepartementet (LMD) har sendt på høring jordverngruppas rapport. Av
oversendelsesbrevet går det fram at regjeringen ønsker å styrke jordvernet, og at
departementet ønsker å innhente synspunkter på forslagene i rapporten som en del av
grunnlaget for utformingen av framtidige virkemidler i jordvempolitikken.

Høringsfrist var 15. mars 2008, men fylkeslandbruksstyrene har fått utsatt frist pga deres
møtefrekvens.

Fylkesmannen uttalte seg til rapporten i brev av 13.03.08. Landbruksdirektøren legger derfor
fylkesmannens uttalelse fram som grunnlag for fylkeslandbruksstyrets uttalelse.



LANDBRUKSDIREKTØRENS VURDERINGER:
Landbruksdirektøren viser til fylkesmannens vurderinger i brev av 13.03.08.

Landbruksdirektøren vil spesielt trekke fram følgende punkter fra fylkesmannens
oppsummering:

• Grep og virkemidler i forslag til ny plandel av plan- og bygningsloven vil være gode
for et styrket jordvern, men fylkesmannen vurderer noen av virkemidlene i
jordverngruppas rapport til å gå for langt.

• Et sterkt jordvern er avhengig av fasthet fra regjering og departement, både gjennom
føringer og avgjørelser i enkeltsaker.

• Fylkesmannen vil holde fast ved prinsippet om kommunen som den sentrale
planmyndigheten, og at det er kommuneplanens arealdel som er det viktigste
planredskapet for avveining av nasjonale interesser i praktisk arealplanlegging.

• For å nå halveringsmålet vurderer fylkesmannen det som klart nødvendig med en
tydeliggjøring og innstramming av de nasjonale og regionale rammene, herunder er
det behov for en del nye grep. Overordnede myndigheter må gis virkemidler for å
kunne sikre at regionale og nasjonale interesser ivaretas.

• Fylkesmannen vil ikke anbefale at jordloven endres slik at landbrukets bygninger
underlegges kravet om omdisponeringstillatelse ihht denne.

• Fylkesmannen er i mot å sikre dyrka jord gjennom vern etter naturvernloven, men
støtter at det utredes en slik hjemmel i jordloven.

• Fylkesmannen tilrår ikke at fylkeslandbruksstyret legges ned.

FORSLAG TIL VEDTAK:
"Fylkeslandbruksstyret viser til fylkesmannens uttalelse av 13.03.08 og slutter seg i hovedsak
til denne."

Aud Gaundal A framsatte føl ende forsla til tille til vedtaket:
"Fylkeslandbruksstyret vil spesielt peke på arbeidet med å skape legitimitet for jordvernet."

Endre Sk'ervø F framsatte alternativt forsla til vedtak:
"Fylkeslandbruksstyret går imot forslaget til innstramminger i jordvernet og ønsker en
oppmykning i forhold til dagens regelverk.
Fylkeslandbruksstyret mener også at kommunene i langt større grad må gis frihet til å vurdere
arealplanleggingen i sin kommune."

Ved avstemming ble landbruksdirektørens innstilling til vedtak satt opp mot Skjervøs
alternative forslag til vedtak. Landbruksdirektørens innstilling til vedtak fikk 6 stemmer og
Skjervø sitt forslag 1 stemme.

Landbruksdirektørens forslag til vedtak med representanten Gaundals tilleggsforslag ble
deretter vedtatt med 6 mot 1 stemme.

Vedtak Fylkeslandbruksstyret:
"Fylkeslandbruksstyret viser til fylkesmannens uttalelse av 13.03.08 og slutter seg i hovedsak
til denne. Fylkeslandbruksstyret vil spesielt peke på arbeidet med å skape legitimitet for
jordvernet."
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Jordverngruppas rapport  -  Klimaskifte for jordvernet -
Fylkesmannens uttalelse

Fylkesmannen viser til Deres brev av 25.01.2008, vedrørende høring av jordverngruppas
rapport "Klimaskifte for jordvernet". Fylkeslandbruksstyrets uttalelse sendes etter styrets
møte 10.-11. april d.å.

Fylkesmannen i Nord-Trøndelag vurderer jordverngruppas rapport som grundig og til å ha
vurdert virkemidler i et bredt omfang. Fylkesmannen slutter seg til at grep og virkemidler i
forslag til ny plandel av plan- og bygningsloven vil være gode for et styrket jordvern, men
vurderer noen av virkemidlene i jordverngruppas rapport til å gå for langt.

• Et sterkt jordvern er avhengig av fasthet fra regjering og departement, både gjennom
føringer og avgjørelser i enkeltsaker.

• Fylkesmannen vil holde fast ved prinsippet om kommunen som den sentrale
planmyndigheten, og at det er kommuneplanens arealdel som er det viktigste
planredskapet for avveining av nasjonale interesser i praktisk arealplanlegging.

• For å nå halveringsmålet vurderer fylkesmannen det som klart nødvendig med en
tydeliggjøring og innstramming av de nasjonale og regionale rammene, herunder er
det behov for en del nye grep. Overordnede myndigheter må gis virkemidler for å
kunne sikre at regionale og nasjonale interesser ivaretas.

• Fylkesmannen vil ikke anbefale at jordloven endres slik at landbrukets bygninger
underlegges kravet om omdisponeringstillatelse ihht denne.

• Fylkesmannen er i mot å sikre dyrka jord gjennom vern etter naturvernloven, men
støtter at det utredes en slik hjemmel i jordloven.

• Fylkesmannen vil ikke tilrå at fylkeslandbruksstyret legges ned.

Fylkesmannen slutter seg til at det ikke finnes noen enkel løsning av utfordringene knyttet til
for høy omdisponering av dyrka jord, men vurderer flere av grepene i foreliggende rapport,
samt i Ot.prp. nr. 32 (2007-2008) om ny plandel av plan- og bygningsloven, til å være gode
grep ifht et styrket jordvern.

Bakgrunn:
To Regjeringer har, med tilslutning fra Stortinget, satt som mål at den årlige omdisponeringen
av de mest verdifulle jordressursene skal halveres innen 2010, jf. St.prp. nr. 1 (2004-2005),
(2006-2007) og (2007-2008), samt også St.meld.nr. 26 (2006-2007) Regjeringens
miljøpolitikk og rikets miljøtilstand m.fl..
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Sittende Regjering har bl.a. gitt sin oppfølging av jordvernmålet gjennom felles brev fra
Miljøvernministeren og Landbruks- og matministeren, datert 21.02.2006, til kommunene,
fylkeskommunene, fylkeslandbruksstyrene og fylkesmennene om "Vern om jorda og
kulturlandskapet - kommunens ansvar innenfor nasjonale mål". Departementene gir i brevet
klare føringer i forhold til jordvemmålet fra 2004 og det fokuseres spesielt på at de løsninger
en kommer fram til i kommuneplan må få en forpliktende oppfølging i reguleringsplaner og
enkeltsaker. Videre at ekspansjon av byer og tettsteder er lite ønskelig, og at kommunene må
dokumentere at potensialet for fortetting ogtransformasjon er utnyttet før en vurderer å
fravike viktige jordvernhensyn. Statens landbruksforvaltning (SLF) er i samme brev gitt
innsigelsesmyndighet i de saker fylkeslandbruksstyrene ikke følger opp fylkesmannens
innstilling om bruk av innsigelse.

De klare føringene har medført at landbruksforvaltningen i Nord-Trøndelag i 2006 og 2007
har formidlet et klart strengere jordvern enn tidligere. Fylkeslandbruksstyret har tatt
innskjerpingen inn over seg, og har praktisert innskjerpingsbrevet på en slik måte at ingen
saker har blitt oversendt SLF fra Nord-Trøndelag etter at den nye ordningen ble innført.
Jordvernet i Nord-Trøndelag utfordres i dag i hovedsak gjennom by- og tettstedsutvidelser,
vegprosjekter og ved lokalisering av næring by- og tettstedsnært, dette i størst grad i
kommunene Levanger, Verdal og Stjørdal.

Selv om jordvernet står relativt sterkt og har relativt stor forståelse i Nord-Trøndelag har det
årlig blitt omdisponert ca. 400 da dyrka jord i Nord-Trøndelag, dvs. et areal tilsvarende ca. 60
fotballbaner pr. år. Fylkesmannen vurderer dette som relativt høyt  sammenlignet med andre
fylker, spesielt tatt i betraktning av at fylket ikke har storbyer i kraftig vekst. Det relativt høye
årlige snittet er nok et resultat av flere småbyer og mange tettsteder beliggende på elvedelta
omkranset av fulldyrka jord. En god del av omdisponert areal, og spesielt for år med
omdisponert areal over snittet, kommer som en følge av vegprosjekter og golfbaner. (Dette
var også tilfelle for 2006. Med unntak av et større E6-prosjekt, hadde vi sett en nedgang dette
året). Fylkesmannen har grunn til å anta at godt over 50% av omdisponert areal ikke er i tråd
med overordnet plan. Vi har ikke tall for 2007 enda, men vi regner nå med en nedgang i antall
da omdisponert.

1992 1993 1994 1995 1996 1997 1998 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006

Tabellen  viser antall  da dyrka jord omdisponert  i Nord-Trøndelag i perioden  1992-2006. Øvre del av søyle viser
omdisponert etter reguleringsplan og nedre del etter disp/jordlovsbehandling.
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Halveringsmålet og erfart nedbyggingstakt medførte at landbruks- og matminister Terje Riis-
Johansen, satte ned en arbeidsgruppe med mandat å vurdere bruken av eksisterende
virkemidler, samt vurdere behovet for eventuelle nye virkemidler. Gruppen har nå levert sin
rapport, som både fylkesmannen og fylkeslandbruksstyret er invitert til å uttale seg til.

Rapporten fra jordverngruppa løfter bl.a. fram begrunnelser for et sterkt jordvern, politiske
mål, tall for årlig omdisponering, utfordringer i jordvernpolitikken, vurdering av eksisterende
virkemidler og forslag til nye virkemidler.

Regjeringen har nå i tillegg lagt fram Ot.prp.nr.32 (2007-2008) om ny plandel av plan- og
bygningsloven. Flere av de nye foreslåtte planvirkemidlene i denne er lagt inn i
jordvemgruppens rapport og vil være gode for et langsiktig sterkt jordvern.

For nærmere bakgrunn og jordverngruppas vurderinger vises det til rapporten.

F lkesmannens vurderin er:
Fylkesmannen vil i uttalelsen i hovedsak fokusere på jordverngruppas forslag til nye
virkemidler for et styrket jordvern, men vil knytte følgende vurderinger til eksisterende
virkemidler.

• Fylkesmannen slutter seg til at utfordringene knyttet til jordvern i hovedsak ikke er
mangel på virkemidler, men i stor grad er knyttet til praktiseringen av virkemidlene.

• En kan kritisere kommunene for ikke å ha ivaretatt jordvernet, og likeså regionale
myndigheter ifht manglende bruk av innsigelse, men det totale regimet avgjøres i stor grad
av hvilke signaler som gis fra nasjonalt hold, herunder hvordan konkrete enkeltsaker
avgjøres. Store som små saker til avgjørelse sentralt skaper enormt stor presedens.

• Fylkesmannen slutter seg til at det er et behov for en sterkere samordning av de nasjonale
målene i arealpolitikken, og at det er nødvendig å tydeliggjøre hvilken betydning disse
målene skal ha i praktisk arealforvaltning.

• Etter fylkesmannens vurdering må kommuneplanen og kommuneplanens arealdel fortsatt
være hovedarenaen som nedfeller og avveier nasjonale arealinteresser i praktisk
arealplanlegging, men innser også at i enkelte områder (områder med arealutfordringer
over kommunegrenser) er regionale arealplanprosesser riktig nivå.

• Fylkesmannen slutter seg til at det er et behov for å styrke kommunenes ressurser og
kompetanse til å drive arealplanlegging, og at det bør iverksettes tiltak for å sikre at
kommunal arealplanlegging samsvarer med/foregår innenfor rammene av nasjonal
arealpolitikk og -mål. Det er ikke drøftet hvordan kommunenes ressurser til å kunne drive
arealplanlegging skal kunne styrkes, dette må det ses nærmere på.

• Fylkesmannen vurderer praktiseringen av jordloven, i seg selv, og sammen med parallell-
løpet med dispensasjon etter plan- og bygningsloven (pbl) til å være en klar utfordring for
jordvernet. Dette parallell-løpet bidrar, med sin delvis uryddige og uklare saksgang, til
uklare myndighetsforhold.

• Jordverngruppa løfter fram at det er uheldig at deler av landbrukets egne bygge- og
anleggstiltak er unntatt fra behandling etter jordlovens omdisponeringsbestemmelse og
dispensasjonsregelverket etter pbl, og foreslår at det burde vært etablert en hjemmel både i
jordloven og i pbl for å kunne styre omfang og plassering når slike tiltak truer dyrka eller
dyrkbar mark. Etter fylkesmannens vurdering ligger det nærliggende hjemler i
eksisterende pbl som kunne styrt landbrukets byggevirksomhet. Plasseringsbestemmelsen,
§70, kan i dag ikke nyttes til å styre bygg ifht dyrka jord, men kunne etter fylkesmannens
vurdering vært utviklet til det, og §74, skjønnhetsparagrafen, som er en avslagshjemmel,
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burde i større grad vært nyttet overfor landbruksbygg.  Det er generelt liten praksis for å
nytte disse etter dagen pbl.

• Fylkesmannen innser at det er store utfordringer knyttet til dokumentasjon av
arealsituasjon og -utvikling.  Fylkesmannen mener det er riktig at det er
reguleringsplaner/bebyggelsesplaner som er registreringsgrunnlaget,  men foreslår at det
som en del av KOSTRA-rapporteringen rapporteres om hvor mye av omdisponert areal
som er i tråd med/og ikke i tråd med overordnet plan (kommuneplanens arealdel/
kommunedelplan).

Jordverngruppa foreslår i rapporten flere nye virkemidler.  Disse foreslås på bakgrunn av
analysen om at lokale og regionale planmyndigheter ikke alltid følger opp nasjonale mål som
forutsatt,  det vises til begrunnelsene for jordvern,  herunder beredskap,  at dyrka jord er en
begrenset ressurs i alle deler av landet,  og at "jorda må tas vare på der den ligger".

De foreslåtte nye virkemidlene er i hovedsak som følger, med fylkesmannens vurderinger av
forslagene i kursiv:

1 Det utarbeides et informasjonsprogram med sikte på å "vinne hjertene" for jordvern.
Et slikt program bør bl.a.
omfatte:
• Arealkonferanse i 2008
• Regionale arealkonferanser
• Bruk av media,  presse og fagtidsskrifter
• Utarbeiding av studie-  og informasjonsmateriell tiltenkt hhv. skoleverket,  lokale

og regionale politikere m.fl.
• Bekjentgjøring av viktige avgjørelser og gode eksempler
• Videreutvikling av visualisering som hjelpemiddel

Fylkesmannen vurderer det som nødvendig å utvikle et informasjonsprogram for å
skape en bredere forståelse for det gode budskap. Her må det vektlegges å skape gode
pedagogiske og illustrerende verktøy, som jevnlig fornyes. Her er det gjort mye bra
arbeid sentralt de siste årene, med gode bidrag fra bl.a. Hordaland, og dette er det
viktig å ha et fortsatt fokus på. Fylkesmannen vil spesielt framheve verdien av å bringe
kunnskap om verdien av dyrkajord og egen mat inn i skoleverket.  Jevn bruk av media
og fagtidsskrifter for å formidle budskapet, samt gjøre kjent viktige avgjørelser er
viktig. Dette er viktig både nasjonalt, regionalt og lokalt.

I tillegg bør det utvikles et systematisk oppfølgingsprogram overfor kommunene, med
tilbud om kurs, nettverkssamlinger mv. både overfor ansatte, og spesielt nytilsatte, og
politikere.

2. Det gis støtte til Planlovutvalgets forslag om styrking av virkemidler i plan- og
bygningsloven på nasjonalt,  regionalt og kommunalt nivå som gir anledning til å
regulere arealbruken,  herunder ivareta jordvern.  Jordverngruppa foreslår dessuten at
forskriften om konsekvensutredninger (KU) strammes inn og gjøres mer presis i de
tilfellene dyrka mark berøres,  og at det utarbeides en ny veileder for KU og landbruk.

Nasjonalt nivå:
Fylkesmannen støtter fire-årig nasjonal planstrategi med hensikt å samordne
nasjonale forventinger og nasjonal politikk overfor kommunal
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og regionalplanlegging.

• Fylkesmannen støtter muligheten for gjennom forskrift å kunne trekke tilbake
dispensasjonskompetanse fra en kommune. Fylkesmannen ønsker imidlertid ikke å
fravike at det er kommunen som i utgangspunktet er planmyndighet, og med det
som grunnholdning må en slik tilbaketrekking kun komme til anvendelse i helt
spesielle tilfeller og kun dersom en ikke når frem gjennom dialog. Tilbake-
trekkingen må da ikke være av varig karakter, men før eksempel inntil
kommuneplanens arealdel er revidert eller lignende. Fylkesmannen vil gi uttrykk
for at det klart har en egenverdi med størst mulig eierskap og engasjement på
lavest mulig forvaltningsnivå, men samtidig at det er viktig å ha virkemidler for å
gripe inn dersom det på kommunalt nivå ikke forvaltes innenfor rammene av
nasjonalpolitikk.

• Fylkesmannen vurderer forslaget med å forlenge bindingstiden av kommuneplanen
til å være interessant for et langsiktig sterkt jordvern, men vurderer  dette til å
være et virkemiddel som kun i spesielle tilfeller  vil komme til anvendelse.

• Fylkesmannen støtter at regional planmyndighet eller statlig myndighet kan
anmode om interkommunalt plansamarbeid, og at departementet evt. kan gi
pålegg. I enkelte områder er arealutfordringene klart uavhengige av
kommunegrensene. Eksempel kan være Moss/Rygge, Sarpsborg/Fredrikstad,
Skien/Porsgrunn for å nevne noen. I mord-Trøndelag er utfordringene tilsvarende
ikke like store, men de er der. Et eksempel er Innherred samkommune, Levanger
og Verdal kommuner, som nå kjører felles arealplan prosess.

Regionalt nivå:
• Fylkesmannen støtter regional planstrategi som nytt obligatorisk planinstrument

på regionalt nivå. Det er dette nivået i den regionale planstrukturen som ihht
Ot.prp.nr 32 skal godkjennes av Kongen. Dette kan bli en viktig arena for å
markere jordvernet tidlig og tydelig.

• Regionale planbestemmelser er interessante som grunnlag for å tydeliggjøre
regionale rammer for kommunal planlegging, men innebærer at det regionalt er
en vilje til å vedta slike føringer på overkommunalt nivå.

• Innsigelse er et svært viktig virkemiddel for et sterkt jordvern.
Fylkeslandbruksstyrene er pr i dag tillagt innsigelsesmyndigheten for jordvern i
fylkene. Når flkeslandbruksstyrene foreslås nedlagt fra 2010, jf. høringen av
forvaltningsreformen, foreslås innsigelsesmyndighetenforjordvern lagt til
fylkesmannen. Fylkesmannen i Nord-Trøndelag finner grunn til å påpeke at
fylkeslandbruksstyrene i Nord-Trøndelag alltid har bidratt til en verdifull
legitimering av jordvernet. Fylkeslandbruksstyret i Nord-Trøndelag har alltid
bestått av sentrale fylkespolitikere og har utøvd en viktig ombudsrolle for
landbruket generelt og jordvernet spesielt ute i kommunene. Fylkesmannen vil ikke
tilrå at fylkeslandbruksstyret nedlegges.

Kommunalt nivå:
• Fylkesmannen er opptatt av at kommuneplanens arealdel ikke må gjøres uklar og

utydelig. Hensynssoner vil medføre en blanding av juridisk bindende bestemmelser
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og restriksjoner knyttet til hensynssonene. Fylkesmannen er kritisk til en
utydeliggjøring av rettssituasjonen som hensynssoner kan medføre.

Hensynssoner kan imidlertid bli viktig for å ivareta dyrkajord. Ifht fastsatte
hensynssoner for et sterkt jordvern, må det ikke være slik at dyrka jord som ikke
blir angitt som hensynssone, er mindre verdt ifht nedbygging. Hensynssoner kan
bidra til en A- og B-jord-karakteristikk som kan misforstås slik at områder uten
hensynssone blir sett på som et B-område som lettele kan bygges ned.
Fylkesmannen vil understreke at dyrkajord er dyrkajord ihht jordvernmålet.

Fylkesmannen er imidlertid også opptatt av at det i praktisk arealplanlegging, i
prosess og i enkeltsaker,  praktiseres  en differensiert forvaltning. Fylkesmannen
slutter seg til et sterkt jordvernregime over hele landet,  men det vil være naturlig
atjordvernregimet kommuniseres og praktiseres med noe ulik tyngde avhengig av
om det er i Lierne kommune eller i S jørdal eller Stavanger kommune. For
områder med sterkt utbyggingspress, må det sikres at jordvernet står svært sterkt.

• Fylkesmannen støtter at gangen i dispensasjonssaker forenkles ved at en
frarådning innebærer at det ikke foreligger særlige grunner til å dispensere, og at
det dermed ikke blir nødvendig med klage fra sektororgan.

• Fylkesmannen støtter at KU forskriften strammes opp og gjøres mer presis.

3. Det utarbeides nye Rikspolitiske retningslinjer for jordvern.

Rikspolitiske retningslinjer tillegges stor vekt i plansystemet, og er uten tvil en måte å
løfte fram verdien av enkelte tema på. Planlovutvalget ønsker å revitalisere RPR til
statlige planretningslinjer. Det finnes i dag RPR forflere tema, og fylkesmannen
slutter seg til at jordvern er en nasjonal interesse minst på like linje med andre
arealinteresser det foreligger RPR for.

Fylkesmannen finner grunn til å påpeke at RPR i seg selv ikke gir avslagshjemmel i
enkeltvedtak, jf dialogmøte mellom Sivilombudsmannen og Fylkesmannen i Nord-
Trøndelag, hvor det fra sivilombudsmannens side ble stilt kritiske spørsmål ved den
juridiske verdien av RPR. Alternativet er innstramminger og tydeliggjøring gjennom
lov, forskrift og rundskriv,  som gir direkte avslagshjemmel.

Dersom  RPR for  et styrket jordvern skal utarbeides,  støtter Fylkesmannen
jordverngruppas anbefalinger om at de må være mer presise enn dagens RPR, og det
bør konkretiseres hvilke forutsetninger som må være oppfylt før dyrka mark kan
omdisponeres.

4. Jordlova styrkes som virkemiddel for jordvern. Det anbefales blant annet at
landbrukets bygninger underlegges kravet om omdisponeringstillatelse, at
beslutningen om overføring av avgjørelsesmyndigheten til kommunene vurderes på
nytt, samt at det etableres en lovhjemmel for Fylkesmannen til å føre tilsyn med
kommunenes arbeid på dette feltet.

• I utgangspunktet er det ikke noe å si på formuleringene i jordloven, men
fylkesmannen finner grunn til å påpeke at praktiseringen av den over tid, der
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spesielt muligheten for å vurdere samfunnsinteressene nok har blitt tøyd langt på
den ene siden ifht jordverninteressene på den andre, og medført mye nedbygging
av dyrkajord. Fylkesmannen vurderer det som riktig at jordloven styrkes, og at
forventet praktisering av den tydeliggjøres.

• Fylkesmannen vil ikke anbefale at jordloven endres slik at landbrukets bygninger
underlegges kravet om omdisponeringstillatelse ihht denne.  Det pågår store
strukturendringer i landbruket,  i tråd med nasjonal politikk,  og landbrukets behov
for ny, forskriftsmessig og rasjonell bygningsmasse kommer som følge av dette.

Landbrukets egen byggeaktivitet kan vurderes som en utfordring for jordvernet og
kulturlandskapet både i forhold til omfang av bygningsmasse og det formspråk nye
bygninger gjerne har i dag. Fylkesmannen vurderer det som både ønskelig og
mulig å sikre en stedstilpasset utforming og god plassering av disse byggene.

Det er imidlertid viktig å minne om at kulturlandskapet er et resultat av ulike
driftsformer over tid.  Det er også viktig å påpeke at landbruksnæringen innenfor
områder avsatt til LNF-formål (LNFR-formål ihht Otprp .nr. 32)  skal utvikle seg
videre,  både på en rasjonell og hensiktsmessig måte ifht drift,  men også på en
måte som bygger opp under og forsterker verdiene i området.  Spesielt er det i
Nord-Trøndelag viktig å ta vare på byggeskikken,  herunder spesielt trønderlåna
og de karakteristiske firkant-tunene, dette for å sikre identitet,  røtter,  grunnlag for
reiselivsutvikling og nye næringer.  Nedbygging av dyrka jord som følge av

'landbrukets egen byggeaktivitet havner pr i dag ikke i omdisponerings-statistikken.

Fylkesmannen er opptatt av at en finner en rasjonell saksgang for landbruksbygg
innenfor LNF-områdene, samtidig som hensynene til sikkerhet, omgivelsene m. v
sikres. Fylkesmannen antar at bygningsdelen av ny plan- og bygningslov vil
forutsette byggesøknad for landbruksbygg i framtida. Fylkesmannen støtter dette.

Innenfor plandelen er Fylkesmannen opptatt av at det gis styringsredskap som
legger til rette for å kunne styre lokalisering av landbruksbygg i de tilfeller
omsøkte plassering blir graverende ifht jordvern eller kulturlandskap og hvor det
foreligger alternativ. Fylkesmannen er opptatt av at det finnes et grep for dette
uten at dette generelt blir en byråkratisk kvern for alle landbruksbygg.

Som et første steg i å åpne for noe styring av landbruks bygg foreslår fylkesmannen
å kreve alternativsvurdering også knyttet til landbruksbygg dersom en
byggesøknad innebærer bygging på dyrkajord. Derigjennom kunne en skapt en
praksis for å nytte både pbl §70 plasseringsbestemmelsen og§ 74
skjønnhetsparagrafen for evt. a flytte bygg til mindre utfordrende arealer. Et slikt
grep innebærer at det må gis nye og klare retningslinjer/rundskriv for hvordan
§§70 og 74 skal håndteres.

Ot.prp. nr. 32 kan framstå som noe  ijht til hvordan den framtidige løsningen
blir for landbruksbygg inntil en ser denne i sammenheng med bygningsdelen. I
Ot.prp. nr. 32 legges det for plandelen til rette for at det innenfor LNFR-arealene
kan gis bestemmelser om "omfang, lokalisering og utforming av bygninger og
anlegg til landbruk og reindrift ". Dette, sammen med muligheten som foreslås i å
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legge inn hensynsoner med restriksjoner, vurderer fylkesmannen til å være et langt
steg i å styre landbruket og nye landbruksbygg som er i tråd med formålet LNFR.

Fylkesmannen vil pga de grep som legges i plan- og bygningsloven gå i mot at
jordlova i tillegg endres til at landbrukets bygninger innenfor LNF formålet skal
underlegges kravet om omdisponeringstillatelse.

• Fylkesmannen vurderer delegeringen av jordloven til kommunen som delvis en
utfordring for jordvernet, men vil ikke gå så langt som å kreve den flyttet tilbake til
fylkeslandbruksstyret/ fylkesmannen.  Departementet/SLF bør imidlertid gi
tydeligere signaler i forhold til praktiseringen,  og ikke minst ifht håndteringen av
parallelløpet jordloven. /dispensasjon, jf. §7 pbl. Uten å dukke dypt ned i dette
trekantdramaet vil fylkesmannen påpeke at dette parallelløpet ikke er heldig
verken i forhold til jordvernet,  tiltakshavere,  kommuner,  politikere,
uttalelsesmyndigheter,  klageorgan m.fl.

• Tunfradeling er en konsekvens av ønsket bruksrasjonalisering. Romsligefradelte
tunparseller kan imidlertid bli gjenstand for ytterligere utbyggingspress, og
driftsbygninger ønskes gjerne nyttet til formål som kan medføre arealkonflikter i
landbruksområder. I forhold til ovennevnte problemstilling slutter fylkesmannen
seg til en presisering og innstramming av praktiseringen av delingsbestemmelsen i
jordloven. Det må bl.a. klargjøres atfradelte tunparseller i jordbrukets
kulturlandskap ikke skal være gjenstand for fortetting og tomteutvikling.

Fradeling  av samdriftsfjøs og andre landbruksbygg må også vurderes ifht de krav
finansieringsinstitusjonene setter til fradelte  enheter.

• Fylkesmannen støtter en hjemmel for tilsyn med kommunene som
landbruksmyndighet.

• Fylkesmannen er enig i at det må etableres en lovhjemmel for å kunne kreve
vedtak inn til innsyn, dette for å kunne vurdere kommunenes håndtering av
saksområdet. Landbruksdirektøren har nå overfor Levanger kommune bedt om å
bli orientert om alle positive jordlovsvedtak, etter at en klart vurderte kommunens
håndtering av disse enkeltsakene til å gå ut over de nasjonalt gitte føringene på
området.

5. Det utarbeides en hjemmel for vern av jordressurser med formål å sikre muligheten for
fortsatt biologisk produksjon på arealer med høyt produksjonspotensial. Det bør
igangsettes et arbeid for å  utrede nærmere innretningen på en slik hjemmel,  herunder
om hjemmelen bør tas inn i jordlova eller naturvernloven.

• Det ligger som en grunnholdning i bonden og landbruksforvaltningen at jorda skal
forvaltes og holdes i hevd gjennom produksjoner og produksjonsmåter som
riktignok kan variere over tid. Etterfylkesmannens vurdering blir vern etter
naturvernloven fremmed i et slikt forvaltningssyn.

Fylkesmannen innser imidlertid at det kan være riktig at det utredes en hjemmel
for vern av dyrkajord etterjordloven. Fylkesmannen vurderer dette som et sterkt
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virkemiddel,  som ikke er en ideell løsning,  men som kan komme til anvendelse i
helt spesielle tilfeller.

• Fylkesmannen i Nord-Trøndelag registrer at markagrenser også står under stadig
press. Fylkesmannen støtter ikke at dyrkajord skal innlemmes i markalover og
markagrenser med mindre at dette er mindre områder/arealer som henger
sammen med det "grønne bildet" som marka utgjør.

Fylkesmannen vurderer jordvernet til best å stå på egne ben, og statusen for
langsiktige jordverngrenser må minst sidestilles med markagrenser, og nedfelles i
kommuneplanens arealdel/kommunedelplaner evt. interkommunale
planer/regionale planer.

6. Sentrale myndigheter må i Nasjonal Transportplan sørge for å prioritere utbygging av
transportsystemet som er nødvendig for å dreie utbyggingsmønsteret mot områder
med mindre arealkonflikter.

Dette er forhold som er aller mest aktuell i storby-/tettbygde områder.  Fylkesmannen
foreslår  at avveininger i forhold til samferdsel klart må ligge i den 4-årige nasjonale
planstrategien.

7. Prioriteringen av jordvernet i styringsdialogen mellom LMD/SLF og Fylkesmannen
må gjøres enda klarere enn i dag.

Fylkesmannen slutter seg til dette, og til at en slik styringsdialog også bør foregå
overfor fylkeslandbruksstyrene.

8. Det utarbeides et nytt og ambisiøst politisk mål for ytterligere reduksjon i
omdisponeringen av dyrka mark.

Fylkesmannen støtter et nytt ambisiøst politisk mål for ytterligere reduksjon i
omdisponeringen av dyrka mark.

Fylkesmannen støtter for øvrig jordverngruppas anbefaling om ikke å innføre jordvernavgift.

Med hilsen

Inger Lise Gjørv
fylkesmann

Kirsten Indgjerd Værdal

Kopi til:
Statens landbruksforvaltning Postboks 8140 Dep 0033 OSLO

Saksbehandlers telefon: 74 16 82 09


